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os, der har sluttet aftalerne, bliver enighed 
om noget andet. 

(Kort bemærkning). 

Rasting: Min bemærkning skal,blive meget 
kort. Jeg skal kun minde om, på hvilket 
grundlag forliget blev sluttet, nemlig på 
grundlag af en undersøgelse af de finan- 
sielle forhold; jeg vil gerne minde om, hvor- 
ledes man koblede arveafgifterne bort fra 
dette spørgsmål. 

Jeg vil på den anden side fastholde, at ved 
de udvalgsforhandlinger, der fandt sted, 
holdt man muligheden for en yderligere 
drøftelse af støtten til seminarieeleverne på 
finansloven åben. 

Såfremt sådanne yderligere overvejelser 
skulle fremkomme på et tidspunkt, da vore 
økonomiske forhold i det væsentlige er ufor- 
andrede, må simpel logik tilsige tilbagehol- 
denhed og skepsis fra mit partis side. 

Undervisningsministeren (Bomholt): At 
de økonomiske forhold i almindelighed må 
være en i høj  grad afgørende faktor ved 
bedømmelsen af fremtiden på dette område, 
er klart. Jeg vil gerne understrege tilsidst, 
hvad jeg sagde ved anden behandling uden 
modsigelse: jeg betragter dette som den 
første etape i en ordning vedrørende de 
studerendes forhold; jeg agter at gå videre, 
således at der, bliver tale om en virkelig 
retsordning på dette område. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges med 123 stemmer mod 6. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af  forslag til lov om 
statsgaranti for, lån fra Kreditforeningen af 
Kommuner i Danmark, til færøske kommuner. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
3744; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 677). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Formanden: Sammen med denne sag fore- 
tages den følgende sag på . dagsordenen, 
nemlig: 

Anden behandling af forslag til lov om støtte 
til nybygning af færøske fiskerfartøjer m. v. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
3744; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp., 677). 

Udenfor betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagenes paragraffer, det stillede 
ændringsforslag samt spørgsmålet om lov- 
forslagenes overgang til tredie behandling 
sattes til forhandling under eet. 

Ordføreren (P. M. Dam): Udvalget har 
holdt to møder og har afgivet betænkning 
over de to lovforslag, forslag til lov om stats- 
garanti for lån fra Kreditforeningen af 
Kommuner i Danmark til færøske kommu- 
ner og forslag til lov om støtte til nybygning 
af færøske fiskerfartøjer m. v. 

Under udvalgets behandling har følgende 
spørgsmål været rejst overfor den højt- 
ærede finansminister og den højtærede 
fiskeriminister: 

1) Kan finansministeren give oplysning 
om omfanget af den økonomiske risiko, som 
statskassen påtager sig ved at meddele den 
i det førstnævnte lovforslag nævnte garanti? 

2) Er det efter finansministerens opfat- 
telsè udelukket at fastsætte en nærmere 
grænse for den bemyndigelse, der i lovfor- 
slagets § 1 gives ministeren? 

3) Under henvisning til det under første 
behandling i folketinget anførte vedrørende 
finansieringen af det færøske boligbyggeri 
udbedes den højtærede finansministers ud- 
talelse om muligheden for, at boligstøtte- 
loven også kommer til at omfatte' Færøerne. 

4) Ligeledes under henvisning til det 
under første behandling i folketinget anførte 
forespørges den højtærede fiskeriminister, 
om statslån i. færøske nskerskibe også kan 
gives i anledning af reparationer og ombyg- 
ninger, og om den højtærede minister kan 
tiltræde et ændringsforslag gående ud: på, at 
äfdrägstiden ændres fra 10 til 15 år svarende 
til, hvad der er bestemt i lov nr. 97 af 31. 
marts 1954 om støtte til nybygning af 
fiskerfartøjer - m. v. 
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Udvalget har haft samråd med de højt- 

ærede ministre. Finansministeren har under 
samrådet anført, at det i den af et udvalg 
under statsministeriet afgivne betænkning 
om lån fra Kreditforeningen af Kommuner 
i Danmark er anført, at de færøske kommu- 
ners andel i de forventede offentlige investe- 
ringer på Færøerne i de kommende 10 år 
er beregnet at andrage godt 13 mill. kr., 
altså i årligt gennemsnit ca. 1,3 mill. kr. 
Som nærmere uddybet i samme udvalgs 
tidligere afgivne betænkning om oprettelse 
af et realkreditinstitut på Færøerne omfat- 
ter de pågældende investeringer overvej- 
ende el-værker, veje, havne og landings- 
pladser samt skoler. 

Da det er hensigten med nærværende lov- 
forslag at aflaste de færøske sparekasser og 
banker for deltagelse i finansieringen af de 
kommunale investeringer på Færøerne, kan 
det forventes, at størsteparten af de midler, 
som de færøske kommuner ikke selv råder 
over, vil blive søgt fremskaffet ved lån fra 
Kreditforeningen af Kommuner i Danmark 
i henhold til forslagets regler. Statens sam- 
lede garanti for hovedstolens vedkommende 
skulle derefter i henhold til ovennævnte skøn 
over finansieringsbehovet kunne andrage 
op til 75 pet. af ca. 1,3 mill. kr. årligt eller 
ialt op til ca. 5 mill. kr. over en 5 års periode, 
hvortil kommer garantien for renter og 
reservefondsbidraget, der fuldtud er omfat- 
tet af garantien efter lovforslaget. Finans- 
ministeren har iøvrigt med hensyn til skøn- 
net over omfanget af de færøske kommu- 
ners lånebehov og dermed af statskassens 
økonomiske risiko ifølge lovforslaget over 
en nærmere angiven tidsperiode henvist 
til, at de pågældende kommunale investe- 
ringer af anlægsmæssige og andre grunde 
ikke kan forventes at ville forløbe i et jævnt 
tempo, men at der kan finde omfattende 
investeringer sted i visse år og betydeligt 
mindre investeringer i andre år. 

Finansministeren har fremhævet, at sta- 
tens risiko som følge af garantierne må anses 
for at være ringe. Lånene skal ydes på for- 
retningsmæssig basis af Kreditforeningen 
af Kommuner i Danmark, der efter lovfor- 
slaget selv bærer risikoen for 25 pet. af 
hovedstolen, og der er i lovforslagets § 3 
forudsat fuld kontragaranti fra Færørnes 
lagting. Dettes garanti skal afgives i hvert 

enkelt tilfælde, hvorigennem der yderligere 
er skabt en sikkerhed imod ydelse af lån, 
der har udsigt til at blive nødlidende. 

Det har i udvalget været overvejet, hvor- 
vidt der bør fastsættes en nærmere grænse 
for den bemyndigelse, der ved lovforslagets 
§ 1 gives finansministeren til at meddele 
statsgaranti for lån. Finansministeren har 
under samrådet anført, at størsteparten af 
de kommunale investeringer, det drejer sig 
om, ikke kan gennemføres, medmindre der 홢 
i overensstemmelse med hidtidig praksis 홢 
ved siden af den kommunale finansiering 
opnås lån eller tilskud fra Færøernes lag- 
ting og i visse tilfælde staten, og man vil 
allerede herigennem kunne kontrolere in- 
vesteringernes omfang. Den omstændighed, 
at investeringerne uundgåeligt vil fordele 
sig ujævnt over de enkelte år, vil iøvrigt 
gøre det vanskeligt at fastlægge en til- 
strækkelig smidigt virkende begrænsning af 
størrelsen af de meddelte garantibeløb 
indenfor det enkelte eller nogle få år. 

En ikraftsættelse på Færøerne af bolig- 
støtteloven vil efter boligministeriets mening 
være forbundet med juridisk-tekniske van- 
skeligheder, idet boligbyggeriet på Færøerne 
er et særanliggende, men den højtærede 
finansminister mente ikke, at dette forhold 
var afgørende, og analogiserede med, hvad 
der var sket på andre områder, hvor der 
var tale om særanliggender, fiskeriet, el- 
området m. m. Derimod mente den højt- 
ærede finansminister, at det lånetekniske 
grundlag for at sætte boligstøtteloven i 
kraft på Færøerne endnu ikke var færdigt, 
idet realkreditordningen endnu ikke om- 
fattede boligbyggeri på Færøerne, således 
som det oprindelig havde været hensigten. 
Men det siddende realkreditudvalg arbejder 
jo stadig med spørgsmålet, og den højt- 
ærede finansminister gav tilsagn om at søge 
fremskyndet arbejdet med udvidelsen af 
realkreditten til også at omfatte det færøske 
boligbyggeri, hvad der som sagt krævede 
forskellige lovtekniske ændringer eller for- 
anstaltninger. 

Den højtærede fiskeriminister sagde til 
den forespørgsel, der blev rettet til ham, 
at han gerne ville tage under overvejelse, 
hvorvidt man kunne ændre afdragstiden 
fra 10 til 15 år, og gav tilsagn om, at han 
ville kunne stille et ændringsforslag i så 
henseende. I overensstemmelse med disse 
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udtalelser har ministeren stillet et ændrings- 
forslag. Jeg tillader mig på udvalgets vegne 
at takke den højtærede fiskeriminister for 
de oplysninger, der er givet, og for ændrings- 
forslaget, som udvalget har tiltrådt. 

Til slut \ i l  jeg gerne rette en varm tak 
for den velvillige behandling, disse to sager 
har fået her i det høje ting. Vi færinger til- 
lægger deres gennemførelse meget stor be- 
tydning, og jeg skal på udvalgets vegne 
anbefale lovforslagene til vedtagelse med 
det stillede ændringsforslag. 

Fiskeriministeren (Chr. Christiansen): Jeg 
kan på finansministerens og egne vegne 
takke udvalget for indstillingen, og jeg skal 
anbefale det ændringsforslag, der er stillet 
til lovforslaget om støtte til nybygning af 
færøske fiskerfartøjer m. v. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Der foretoges først afstemning vedrørende 
forslag til lov om statsgaranti for lån fra 
Kreditforeningen af Kommuner i Danmark 
til færøske kom muner. 

Lovforslagets §§ l홢S og dets overgang til 
tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg stiller forslag om, at lov- 
forslaget går direkte til tredie behandling 
uden fornyet udvalgsbehandling. Hvis ingen 
gør indsigelse herimod, betragter jeg dette 
forslag som vedtaget. (Ophold). Det er ved- 
taget. 

Man gik dernæst til afstemning vedrø- 
rende forslag til lov om støtte til nybyg- 
ning af færøske fiskerfartøjer m. v. 

§ 1, ændringsforslaget, § 2, således ændret, 
og §§ 3 - 1 1  
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredie behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: Jeg stiller ligeledes her for- 
slag om, at lovforslaget går direkte til tredie 
behandling uden fornyet udvalgsbehand- 
ling. Hvis ingen gør indsigelse, betragter 
jeg dette forslag som vedtaget. (Ophold). 
Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring i lov om foranstaltninger til fremme 
af danske erhvervsinteresser. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
3765; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 681). 

Udenfor betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Formanden: Sammen med denne sag fore- 
tages de tre følgende sager på dagsordenen, 
nemlig: 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring i lov om udlån til visse industrivirk- 
somheder. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
3765; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 681). 

Udenfor betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring i lov om grundforbedring. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
3781; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 681). 

Udenfor betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Anden behandling af forslag til lov om 
ændring i lov nr. 98 af 31. marts 1954 om 
udlån til afsætningsvirksomheder m. v. inden- 
for fiskerierhvervet. 

(Første behandling findes i tidenden sp. 
3787; udvalgets betænkning findes i tillæg 
B. sp. 681). 

Udenfor betænkningen var der ikke stillet 
ændringsforslag. 

Lovforslagene, de stillede ændringsfor- 
slag og spørgsmålet om lovforslagenes 
overgang til tredie behandling sattes til 
forhandling under eet. I I 


